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“Stiče se utisak da je planiranje vršeno po principu, ‘vidi voda’ i da se tu mogu praviti
elektrane”, saopštili su iz NVO Perućica
NVO Perućica je pokrenula inicijativu za donošenje moratorijuma na izgradnju mini
elektrana na malim vodotocima u Crnoj Gori i tražiće da se država, sa novim ljudima,
aktivno uključi u rješavanje problema kako bi se otklonile sve sumnje u poslove u vezi sa
izgradnjom elektrana, potvrdili su juče “Vijestima” predstavnici ove NVO.
“Svjedoci smo stihijskog planiranja i donošenja odluka koje imaju katastrofalne posljјedice
po prirodu i ljude u našoj zemlji. Posebno moramo istaći veliku kampanju u izgradnji tzv.
mini elektrana. Stiče se utisak da je planiranje vršeno po principu, ‘vidi voda’ i da se tu
mogu praviti elektrane”, saopštili su “Vijestima” predstavnici ove NVO Milan Kastratović i
Milutin Kočanović.
Oni smatraju da će “takvo ponašanje dovesti do totalnog uništenja prirode u krajevima gdje
će biti izgradnja minielektrana, a samim tim i do migracije i onako malobrojnog
stanovništva”.
“Pitamo se, koje su naučne institucije potvrdile osnovanost izgradnje ovih elektrana, da li
narodu trebaju rijeke, koji je to biološki minimum vode neophodan, da li je za sve biljne i
životinjske vrste isti procenat. Ko ocjenjuje uticaj na životnu sredinu i koja je naučna
metodologija korišćena i čiji potpisi stoje iza svega toga i koja je njihova validnost”, zapitali
su Kastratović i Kočanović.
Pozivanje na EU i proizvodnju “zelene” energije i “zelenog” zapošljavanja, ruralni razvoj,
planinski turizam itd, kako dalje ocjenjuju, predstavljaju samo priča “na dugačko i široko,
kako kome treba”.
“Smanjenje procenta ugljen-dioksida u proizvodnji energije neće nam donijeti čistiji vazduh,
ali očigledno to ne pije vodu, zato što je to plasirano da bi se pokrili takvi projekti. U
ukupnoj masi učešće ugljen-dioksida iz proizvedene energije će se smanjiti, ali se njegov
procenat u vazduhu ostati isti. Na drugoj strani, imamo totalno uništenje prirode i manju
proizvodnju kiseonika”, dodali su iz NVO Perućica.
Odnos prema životnoj sredini, kako napominju Kastratović i Kočanović, “najbolje se vidi u
elaboratima koji se predaju prilikom davanja ekološke saglasnosti za izgradnju mini
elektrana, u kojima ima najmanje relevantnih ljudi iz oblasti ekologije”.
“Nerijetko jedan subjekat podnosi zahtjev za ocjenu elaborata, drugome se daje rješenje, a
konačno rješenje se donosi na kraju i daje trećem. Nije jasan pristup, da li je u pitanju
neznanje, nemar ili namjera. Jedno je sigurno da treba preispitati rad svih u lancu oko ove
rabote. U njihovim elaboratima nema mjesta za zaštićene životinjske vrste ka što su: vidra,
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velika lasica, ris, slijepo kuče, tetrijeb, razne vrste orlova ili možda misle da oni ne piju vodu
pa im rijeka i ne treba. Njihovi čuveni ‘biolozi’ u dvije rijeke nađu samo jednu vidru i ako se
zna da vidra ne živi sama. Očigledno je nepoznavanje biodiverziteta ili namjerno
zaobilaženje toga pitanja”, tvrde iz NVO Perućica.
Poučeni iskustvom, na koji su način izgrađene dosadašnje mini elektrane, Kastratović i
Kočanović smatraju „da nikog ne interesuju ljudi, a kamoli rijeka i biljni, i životinjski svijet.
“Na naše molbe za spas rijeka Perućica i Mojanska, koje šaljemo više od godinu, na razne
adrese od domaće javnosti niko nije reagovao. Jedino interesovanje su pokazali ljudi iz
institucija EU i poznati ekolozi iz Evrope. Naš NVO sektor, bar ne javno, nije se suprotstavio
gradnji mini elektrana i ako imaju pristup institucijama i pozamašne budžete koji su
predviđeni za slične probleme. Njihova borba se svodi na održavanje okruglih stolova i
organizovanje radionica, koji su sami sebe svrha”, zaključili su Kastratović i Kočanović.
Nezadovoljni što CANU nije reagovala kao kuća nauke
Nevladina organizacija “Perućica” je nezadovoljna što je njihovo pismo upućeno Crnogorskoj
akademiji nauka, a u kojem su ukazali na problem uništenja prirode i ljudi, i tražili da se
akademija uključi kao krovna naučna institucija, ostalo bez odgovora i bilo kakve reakcije.
“Očigledno je da ih ne interesuje priroda i narod sopstvene države, ali su našli interesa i
vremena da organizuju skup na temu ‘Položaj Jevreja u Otomanskoj imperiji’. Aktuelno i
veoma važno nema priče”, naveli su u dopisu Kastratović i Kočanović.
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